

引用本文(Citation):

杨升高, 方涵先, 翁利斌, 汪四成. 太阳和地磁活动对磁赤道地区低热层NO密度的影响研究. 地球物理学报, 2013,56(5): 1448-1456,doi: 10.6038/cjg20130503

YANG Sheng-Gao, FANG Han-Xian, WENG Li-Bin, WANG Si-Cheng. Lower thermospheric Nitric Oxide density over geomagnetic equator response to solar and geomagnetic activities. Chinese Journal Geophysics, 2013, 56(5): 1448-1456, doi: 10.6038/cjg20130503

太阳和地磁活动对磁赤道地区低热层NO密度的影响研究

杨升高^{1,2}, 方涵先^{1,2}, 翁利斌^{1,2}, 汪四成^{1,2*}

1. 解放军理工大学气象海洋学院, 南京 211101;
2. 中国科学院空间天气学国家重点实验室, 北京 100190

Lower thermospheric Nitric Oxide density over geomagnetic equator response to solar and geomagnetic activities

YANG Sheng-Gao^{1,2}, FANG Han-Xian^{1,2}, WENG Li-Bin^{1,2}, WANG Si-Cheng^{1,2*}

1. Institute of Meteorology and Oceanography, PLA University of Science and Technology, Nanjing 211101, China;
2. State Key Laboratory of Space Weather, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100190, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (3659 KB) [HTML](#) (0 KB) Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

摘要

利用SNOE卫星1998年3月11日至2000年9月30日共计935天观测的NO密度和太阳软X射线数据,分析了低热层NO的时空分布特征及其对太阳和地磁活动的响应,得出了以下结论:NO密度从96.67 km开始增加,大约在105~110 km高度达到最大,随后开始减小;同一高度处一般夏季期间最大,冬季次之,春秋分季最小;密度峰值大小变化范围约为 $(0.5\sim 1.5)\times 10^8$ mol/cm³,峰值高度基本分布在107 km和113 km高度处,且不随太阳活动变化,平均值约为107 km;NO密度与太阳软X射线及地磁Ap指数的相关系数在不同高度存在0、1和2天的最佳延迟时间,而同太阳软X射线的统计关系在不同高度和季节存在"线性"、"放大"和"饱和"现象;从统计和事件分析结果来看,太阳活动对磁赤道地区低热层NO密度的气候尺度变化的影响远大于地磁活动,但地磁活动对NO短期变化贡献非常明显。

关键词 太阳软X射线, 地磁Ap指数, 磁赤道地区, NO密度

Abstract:

The paper analyzes the relationships between solar soft X-ray irradiances, geomagnetic activity and the lower thermospheric Nitric Oxide density measured by SNOE (Student Nitric Oxide Explorer) satellite during 11 March 1998 and 30 September 2000, and the paper has got some conclusions: the NO density has altitude variation, increasing from 96.67 km, maximum at 105~110 km, and decreased in the topside. Usually, NO density in summer is larger than winter, and minimum in the equinox. The peak density is about $(0.5\sim 1.5)\times 10^8$ mol/cm³, and the peak height is mainly 107 km or 113 km which are not varied with solar activity, about 107 km meanly. It has found that the correlation between the solar soft X-ray or geomagnetic Ap indices and the NO data in different altitude was better, usually when the space weather data is used from the previous one or two day. The relationship between solar soft X-ray and NO data present "linear", "saturation", "amplification". As a result, the solar soft X-ray is the main cause of the variation in the geomagnetic equator lower thermospheric NO densities for longer intendency and middle time scales, but weaker in short-time scale for geomagnetic activity.

Keywords Solar soft X-ray, Geomagnetic Ap index, Geomagnetic equator region, NO density

Received 2012-11-07;

Fund:

国家自然科学基金项目(40505005),国家重点实验室专项基金项目,解放军理工大学预研基金项目资助。

Corresponding Authors: 方涵先,1974年生,教授,研究方向为电离层物理.E-mail: fanghx@gmail.com Email: fanghx@gmail.com

About author: 杨升高,1987年生,研究生,研究方向为电离层物理。

链接本文:

Service

- [把本文推荐给朋友](#)
- [加入我的书架](#)
- [加入引用管理器](#)
- [Email Alert](#)
- [RSS](#)

作者相关文章

- [杨升高](#)
- [方涵先](#)
- [翁利斌](#)
- [汪四成](#)

